

ဂျာမနီနိုင်ငံဆိုင်ရာအချက်အလက်များ

တည်နေရာအကျယ်အဝန်း

၁။ ဂျာမနီနိုင်ငံသည် ဥရောပတိုက်အလယ်ပိုင်းတွင်ရှိသော နိုင်ငံတစ်ခုဖြစ်ပြီး အကျယ်အဝန်းအားဖြင့် ၃၅၇၀၂၁ စတုရန်း ကီလိုမီတာရှိသည်။ အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံ (၉) နိုင်ငံရှိပြီး ၎င်းတို့မှာ ဩစတြီးယား၊ ဘယ်လ်ဂျီယမ်နိုင်ငံ၊ ချက်သမ္မတနိုင်ငံ၊ ဒိန်းမတ်၊ ပြင်သစ်၊ လူဇင်ဘတ်နိုင်ငံ၊ နယ်သာလန်၊ ပိုလန် နှင့် ဆွစ်ဇာလန်နိုင်ငံ တို့ဖြစ်ကြသည်။ ပြည်နယ်ပေါင်း ၁၆ ခုဖြင့်ဖွဲ့စည်းထားသော ပြည်ထောင်စုနိုင်ငံဖြစ်၍ မြို့တော်မှာ ဘာလင်ဖြစ်သည်။ မိုးလေဝသအခြေအနေမှာ မကြာခဏပြောင်းလဲလေ့ရှိပြီး အဓိကအားဖြင့် အနောက်လေများတိုက်ခိုက်သည့် မျှတသောသမုဒ္ဒရာပိုင်း ရာသီဥတုဖြစ်သည်။ မြို့တော်သည် ဘာလင်ဖြစ်သည်။

ဂျာမနီနိုင်ငံနှင့် အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများ



သမိုင်းကြောင်း

၂။ ဂျာမန်လူမျိုးများသည် ရုရှနိုင်ငံတောင်ပိုင်းမြက်ခင်းပြင်ဒေသတွင် နေထိုင်ခဲ့ကြသူတို့၏အဆက်အနွယ်များ ဖြစ်သည်။ ဘီစီ ၁၁၃ ခုနှစ်ခန့်ဥရောပတစ်ဝိုက်တွင် ဂျာမန်မျိုးနွယ်များသည် ရောမအင်ပါယာအင်အားနည်းလာချိန်တွင် အရှေ့ဖက်မှ ဝင်ရောက်လာခဲ့ကြသည်။ ရောမအင်ပါယာသည် အင်အားနည်းပါးနေပြီဖြစ်ရာ ဝင်ရောက်လာသောဂျာမန်များကို တွန်းလှန်နိုင်ခြင်းမရှိတော့ပေ။ သို့ဖြင့်ဂျာမန်နယ်များပေါ်ပေါက်လာပြီး မြို့ပြနိုင်ငံများထူထောင်ကြသည်။ ဂျာမန်စကားပြောသော လူမျိုးမှာ နိုင်ငံတစ်တည်းအဖြစ်ပေါင်းစည်းခြင်းမရှိခဲ့ဘဲ မြို့ပြနိုင်ငံပေါင်း (၁၀၀) ကျော်နှင့် ဩစတြီးယား၊ ပရပ်ရှား၊ ဘာဗေးရီးယားနိုင်ငံတို့အဖြစ်ရပ်တည်ခဲ့ပါသည်။ နပိုလီယန်ကျဆုံးပြီး ၁၈၁၄ ခုနှစ်တွင် ကျင်းပသော ဗီယင်နာညီလာခံမှ ပြည်နယ် ၃၉ ပြည်နယ်အားစုစည်းကာ ဂျာမန်ကွန်ဖက်ဒရေးရှင်း အားထူထောင်ကြောင်း ကြေငြာခဲ့သည်။ ကွန်ဖက်ဒရေးရှင်း၏သမ္မတအဖြစ် ဩစတြီးယားဘုရင်အားခန့်အပ်ခြင်းဖြင့် ဂျာမန်နယ်များအကြားပရပ်ရှားတို့ လွှမ်းမိုးမှု ကိုလျှော့ချခဲ့သည်။ ပြင်သစ်တော်လှန်ရေးမှပေါက်ဖွားလာသော အမျိုးသားရေးနှင့် လစ်ဘရယ်အတွေးအခေါ်များအပေါ် ယုံကြည်သက်ဝင်လာမှုသည် ဂျာမန်လူထု အထူးသဖြင့် လူငယ်ထုကြားတွင် များပြားလာခဲ့သည်။ ၁၈၃၂ ခုနှစ်တွင်ပြုလုပ်သော ဟန်းဘက်ချ်ပွဲတော်သည် ဂျာမန်တို့၏ စည်းလုံးညီညွတ်မှု၊ ဒီမိုကရေစီအရေးနှင့် လွတ်လပ်ရေးတို့အပေါ် အလေးထားမှုကို ပြသခဲ့သည်။ ၁၈၄၈ ခုနှစ်တွင် ဂျာမန်ပြည်နယ်များ လွတ်မြောက်ရေးအတွက် လှုပ်ရှားမှုများ၊ အတွေးအခေါ်များ ပေါ်ပေါက် လာခဲ့သည်။

၃။ ထိုအခြေအနေတွင် ပရပ်ရှားဘုရင်ဖရက်ဒရစ်ဝီလီယံ (၄) သည် အင်ပါယာဧကရာဇ်ရာထူးကို ငြင်းပယ်ခဲ့ပြီး ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေရေးဆွဲရန် တောင်းဆိုခဲ့ခြင်းဖြင့် လတ်တလောလှုပ်ရှားမှုများအား ထိန်းသိမ်းနိုင်ခဲ့သည်။ ဖရက်ဒရစ်ဝီလီယံ (၄) အားဆက်ခံသော ဝီလီယံ(၁) ဘုရင်သည် အော်တိုဗွန်ဘစ်စမက်အားနန်းရင်းဝန်အဖြစ် ၁၈၆၂ ခုနှစ်တွင် ခန့်အပ်ခဲ့သည်။ ဘစ်စမက် သည် ဒိန်းမတ်တို့နှင့် ဖြစ်ပွားလျှက်ရှိသောစစ်ပွဲအား ၁၈၆၄ တွင်ရပ်နားနိုင်ခဲ့သည်။ ၁၈၆၆ ခုနှစ်တွင် ဩစတြီးယား-ပရပ်ရှားစစ်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့ရာ ပရပ်ရှားတို့အောင်နိုင်ခဲ့ပြီး ဩစတြီးယားတို့အား ကွန်ဖက်ဒရေးရှင်းမှဖယ်ထုတ်ကာ မြောက်ဂျာမန်ကွန်ဖက်ဒရေးရှင်း ကိုထူထောင်ခဲ့ကြသည်။

၁၈၇၁ ပြင်သစ်-ပရပ်ရှားစစ်ပွဲကို အောင်နိုင်ခဲ့ပြီးနောက် ဂျာမန်ဘုရင်ဝီလျံ(၁)သည် ဗာဆိုင်းမြို့တွင် ဂျာမန်အင်ပါယာအား ထူထောင်ကြောင်း ကြေငြာခဲ့သည်။
ဩစတြီးယားမှအပကျန် ဂျာမန်နယ်များအားလုံးအင်ပါယာအတွင်းပါဝင်ခဲ့ကာ ပရပ်ရှားသည် ပြည်နယ်တစ်ခုအဖြစ် အင်ပါယာသစ်အတွင်းပါဝင်လာခဲ့သည်။

၄။ ဂျာမန်အဓိပတိဘစ်စမတ်၏ နိုင်ငံခြားရေးမူဝါဒသည်အောင်မြင်မှုရရှိခဲ့ကာ ဂျာမန်အင်ပါယာသည် ဥရောပအင်အားကြီးနိုင်ငံအဖြစ်သို့ရောက်ရှိလာခဲ့သည်။ ၁၈၈၄ ခုနှစ် ဘာလင်ညီလာခံ မှ ဂျာမန်အရှေ့အာဖရိက၊ ဂျာမန်အနောက်အာဖရိက၊ တိုဂို၊ ကင်မရွန်းနယ်များအပါအဝင် ကိုလိုနီနယ်များအပြားကို ဂျာမန်အင်ပါယာနယ်မြေများအဖြစ် ကြေငြာခဲ့သည်။ ထွန်းကားလာသော စက်မှုလုပ်ငန်းများအတွက် ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်ရှာဖွေရာဈေးကွက်ကို ယခင်ကတည်းကအုပ်စီးထားသော အင်္ဂလိပ်၊ ပြင်သစ်တို့ ထိတ်လန့်လာကြသည်။ ၁၈၈၂ မေလ ၂၀ရက်နေ့တွင် ဂျာမန်သည် ဩစတြီးယား-ဟန်ဂေရီ အင်ပါယာ၊ အီတလီတို့နှင့်ပူးပေါင်း၍ သုံးပွင့်ဆိုင်မဟာမိတ်အဖွဲ့ကိုဖွဲ့စည်းခဲ့သည်။

၅။ ၁၉၁၄ ဇွန်လ ၂၈ ရက်နေ့တွင် ဩစတြီးယား အိမ်ရှေ့မင်းသား ဖရန်ဇာဒီနန် လုပ်ကြံခံရမှုနှင့်ပတ်သက်၍ ဩစတြီးယားတို့ ဆားဘီးယားအားဝင်ရောက် တိုက်ခိုက်ရာမှပတ်မကမ္ဘာစစ်တင်ခဲ့သည်။ လေးနှစ်ကြာဖြစ်ပွားခဲ့သောစစ်ပွဲအတွင်း ဂျာမနီ၊ ဩစတြီးယား-ဟန်ဂေရီအင်ပါယာ၊ တူရကီအော်တိုမန်အင်ပါယာနှင့် ဘူလ်ဂေးရီးယားတို့ပါဝင်သောဗဟိုမဟာမိတ်အဖွဲ့နှင့် ပြင်သစ်၊ အင်္ဂလိပ်၊ ရုရှားနှင့် အမေရိကန်တို့ဦးသော မဟာမိတ်အဖွဲ့တို့ တိုက်ခိုက်ခဲ့ကြသည်။ စစ်ပွဲအတွင်းဂျာမန်စစ်သည် ၂ သန်းကျော်သေဆုံးခဲ့သည်။ ၁၉၁၈၊ နိုဝင်ဘာလတွင် ခုနှစ်တွင် ဂျာမန်တော်လှန်ရေး ပေါ်ပေါက်လာပြီး ဂျာမန်ဧကရာဇ်နှင့်မင်းသားများအားလုံးသည် ၎င်းတို့ ၏ရာထူးအဆောင်အယောင်အားလုံး ကိုစွန့်လွှတ်ခဲ့ရသည်။ အစိုးရသစ်သည် ၁၉၁၉ ခုနှစ်တွင် စစ်ရှုံးဗဟိုမဟာမိတ်အဖွဲ့ဝင် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအနေဖြင့် ဗာဆိုင်းစာချုပ်ကိုလက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့သည်။ အဆိုပါဗာဆိုင်းစာချုပ်သည် ဂျာမနီနိုင်ငံအားတစ်ဖက်သက် ဖိနှိပ်ထားသည့်အချက် များအများအပြားပါဝင်သောကြောင့် နောင်တွင် အဒေါ့ဖ်ဟစ်တလာကဲ့သို့သူမျိုး ပေါ်ပေါက်လာရန် တွန်းအားတစ်ရပ်ဖြစ်လာခဲ့သည်။

၆။ ၁၉၁၈ ခုနှစ်တွင် သမ္မတနိုင်ငံအဖြစ်ထူထောင်ပြီးနောက် သမ္မတသစ်ဖြစ်သူ ဖရီးဒရစ်ချ်အဲလ်ဘတ်သည် ၁၉၁၉ ဩဂုတ်လ ၁၁ ရက်နေ့တွင် ဝိုင်မာဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေကို ပြဋ္ဌာန်းခဲ့သည်။ တစ်ချိန်တည်းမှာပင် ဗာဘေးရီးယားဒေသတွင် ကွန်မြူနစ်တို့အာဏာသိမ်းမှု ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ထို့အပြင် ၁၉၂၀ မတ်လ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ဂျာမန်ရှေးရိုးစွဲ ဝါဒီများဖြစ်သော Wolfgang Kupp နှင့် Walther Von Luttwitz တို့ဦးဆောင်ကာစစ်တပ်နှင့် အမျိုးသားရေးဝါဒီများပါဝင်သည့် Kapp Putsh အာဏာသိမ်းမှုပေါ်ပေါက်လာခဲ့သည်။ ဘာလင်မြို့လမ်းမများတွင် ပြင်းထန်သော တိုက်ခိုက်မှုများဖြစ်ပွားခဲ့ကာ ရက်အနည်းငယ်အကြာတွင် အာဏာသိမ်းမှုကျဆုံးခဲ့ ရသည်။ ထိုကဲ့သို့သောအခြေအနေတွင် ဘယ်ဂျီယံနှင့်ပြင်သစ်တပ်များသည် ရိုင်းဒေသ အားဝင်ရောက်သိမ်းပိုက်ခဲ့သည်။

၇။ ၁၉၂၂-၂၃ ခုနှစ်ကာလများတွင် ငွေကြေးဖောင်းပွမှု အကြီးအကျယ်ဖြစ်ပွားကာ စီးပွားပျက်ကပ်ဆိုက်ရောက်လာသဖြင့် အကြွေးနွံမှရုန်းထွက်ရေးအစီအစဉ်ကို ချမှတ် ကာ ၁၉၂၄ တွင်ငွေကြေးစနစ် အသစ်ပြောင်းလဲသုံးစွဲခဲ့သည်။ ၁၉၃၀ ဖက်ဒရယ် ရွေးကောက်ပွဲအပြီးတွင် သမ္မတပေါလ်ဗွန်ဟင်ဒင်ဘာ့ချ်သည် ပါလီမန်၏သဘောတူညီမှု ကိုရယူခြင်းမပြုပဲ အဓိပတိဟင်းရစ်ချ်ဘရူးနင်း၏အစိုးရအဖွဲ့အား ဖွဲ့စည်းခွင့်ပြုခဲ့ သည်။ ဘရူးနင်းအစိုးရလက်ထက်တွင် အလုပ်လက်မဲ့နှုန်းသည် ၃၀ ရာခိုင်နှုန်းအထိ မြင့်တက်လာခဲ့သည်။

၈။ ၁၉၃၂ ဖက်ဒရယ်ရွေးကောက်ပွဲတွင် နာဇီပါတီ (NAZI ၏အရှည်ကောက်သည် National Sozialische Deutsche Arbeiten Partei သို့မဟုတ် နိုင်ငံတော် ဆိုရှယ်လစ်ဂျာမန်အလုပ်သမားပါတီဟုဖြစ်ပါသည်) အနိုင်ရလာခဲ့ပြီး ၁၉၃၃ ခုနှစ်တွင် သမ္မတဟင်ဒင်ဘာ့ချ်သည် အဒေါ့ဖ်ဟစ်တလာအား အဓိပတိအဖြစ်ခန့်အပ်ခဲ့သည်။ ၁၉၃၃ ခုနှစ်ဖေဖော်ဝါရီလ ၂၇ ရက်နေ့တွင် ရိုင်းစတက်ချ်(ပါလီမန်) အဆောက်အဦး မီးလောင်မှုဖြစ်ပွားခဲ့ပြီးနောက်ပိုင်း အဆိုပါမီးလောင်မှုသည် ကွန်မြူနစ်တို့၏ လက်ချက်ဖြစ်သည်ဟုစွပ်စွဲကာ ဟစ်တလာသည် ပြိုင်ဘက်ကွန်မြူနစ်တို့အား အပြင်း အထန်နှိပ်ကွပ်ခဲ့သည်။ နာဇီအကျဉ်းစခန်းများစတင်ဖွင့်လှစ်ခဲ့ကာ ကွန်မြူနစ် များအား နှိပ်ကွပ်ခဲ့သည်။ ထိုနှစ်အတွင်းတွင်ပင်ဟစ်တလာသည် ဝိုင်မာဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေကိုပြင်ဆင်ခဲ့ပြီး အတိုင်းဆဲသော ဥပဒေပြုရေးအာဏာ၊ အုပ်ချုပ်ရေး

အာဏာကို ရယူခဲ့သည်။ တစ်ချိန်တည်းမှာပင် လူထုဆန္ဒခံယူပွဲပြုလုပ်ကာ နိုင်ငံပေါင်းချုပ်အသင်းကြီးမှ နှုတ်ထွက်ခဲ့ပြီး စစ်တပ်အားလက်နက်တပ်ဆင် ထုတ်လုပ်မှုပြန်လည် စတင်ခဲ့သည်။

စစ်ရေးပြအခမ်းအနားတစ်ခုတွင် ဟစ်တလာအားတွေ့ရစဉ်



၉။ ၁၉၃၅ ခုနှစ်တွင် ဂျာမနီအားတစ်ဖက်သတ်ဖိနှိပ်ထားသော ဗာဆိုင်းစာချုပ်အား အသိအမှတ်မပြုကြောင်းကြေငြာကာ ဂျူးနှင့်အခြားလူနည်းစုများကို ပစ်မှတ်ထား ဖိနှိပ်ရန်အတွက် နုရင်ဘတ်ဥပဒေကိုပြဋ္ဌာန်းခဲ့သည်။ ထို့အပြင် ဆားရ်ဒေသအား ပြန်လည်ရရှိရေး ကြိုးပမ်းလာခဲ့သည်။ ၁၉၃၈တွင် သြစတြီးယား နှင့် ၁၉၃၉ တွင် ချက်ကိုစလိုဗက်ကီးယားတို့အား သိမ်းပိုက်ခဲ့သည်။ ဟစ်တလာအစိုးရသည် ဆိုဗီယက် စတာလင်အစိုးရနှင့်မကျူးကျော်ရေးစာချုပ်ဖြစ်သည့် မိုလိုတော့-ရစ်ဘင်ထရော့စာချုပ် အားလက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့သည်။ ၁၉၃၉ စက်တင်ဘာလတွင် ဂျာမနီနှင့်ဆိုဗီယက် တို့သည် ပိုလန်အားကျူးကျော်သိမ်းပိုက်ခဲ့သည်။ ထိုအခြေအနေတွင် အင်္ဂလိပ်နှင့် ပြင်သစ်တို့သည် ဂျာမနီအားစစ်ကြေငြာခဲ့ခြင်းဖြင့် ဒုတိယကမ္ဘာစစ်စတင်ခဲ့သည်။

၁၀။ ၁၉၄၀ ပြည့်နှစ် နွေဦးရာသီတွင် ဂျာမနီသည် ဒိန်းမတ်၊ နော်ဝေ၊ နယ်သာလန်၊ ဘယ်ဂျီယံ၊ လူဇင်ဘတ် နှင့်ပြင်သစ်တို့အား ဆက်တိုက်သိမ်းပိုက်ခဲ့သည်။ ထိုတစ်နှစ်တည်းတွင်ပင် အင်္ဂလန်ကျွန်းအား လေကြောင်းထိုးစစ်အပြင်း အထန်ဆင်နွှဲခဲ့သည်။ ၁၉၄၁ ခုနှစ်တွင် ဂျာမန်တပ်များသည် ယူဂိုဆလားဗီးယား၊ ဂရိနှင့် ဆိုဗီယက်တို့အား ဆက်လက်ကျူးကျော် တိုက်ခိုက်ခဲ့ပါသည်။ ၁၉၄၂ ခုနှစ်၊ ဂျာမနီနှင့်အခြား ဝင်ရိုးတန်းမဟာမိတ်များသည် ဥရောပတိုက်ဒေသအများအပြားနှင့်မြောက်အာဖရိက ဒေသများအား သိမ်းပိုက်နိုင်ခဲ့သည်။ သို့သော်စတာလင်ဂရက်တိုက်ပွဲတွင် ဆိုဗီယက်တို့အောင်နိုင်ခဲ့ပြီး နောက်ပိုင်း ဂျာမန်တပ်များဆက်တိုက်အထိနာခဲ့သည်။ မြောက်အာဖရိက အားမဟာမိတ်တပ်များမှ ပြန်လည်သိမ်းပိုက်သည့်အပြင် ဂျာမန်တို့၏မဟာမိတ် အီတလီနိုင်ငံတွင်းသို့ မဟာမိတ်တပ်များဝင်ရောက်တိုက်ခိုက်ခဲ့သည်။

၁၂။ ၁၉၄၄ခုနှစ်နှောင်းပိုင်း တွင်မဟာမိတ်တပ်များသည် အာဒင်းဒီးစ်သစ်တောအား ဖြတ်ကျော်ကာ ဂျာမနီနိုင်ငံအတွင်းဝင်ရောက်တိုက်ခိုက်ခဲ့သည်။ ဘာလင်တိုက်ပွဲအတွင်း ဟစ်တလာ မိမိကိုယ်ကိုသတ်သေခဲ့ပြီး၊ ၁၉၄၅ခုနှစ် မတ်လ ၈ရက်နေ့တွင် ဂျာမန်တပ်များ လက်နက်ချခဲ့ခြင်းဖြင့် ဒုတိယကမ္ဘာစစ်အဆုံးသတ်ခဲ့သည်။ ဟစ်တလာလက်ထက်တွင် Holocaust ဟုအမည်တွင်သည့် လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှုအတွင်း ဂျူးလူမျိုး ၆ သန်း၊ ဂျစ်ပဆီ(Gypsy)လူမျိုး ၂၂၀၀၀၀ မှာ၅၀၀၀၀၀ ကြားသည် နာဇီအကျဉ်းစခန်းများအတွင်း သေဆုံးခဲ့ပါသည်။ ကျူးကျော်ခဲ့သော နိုင်ငံများတွင်လည်း စစ်ရာဇဝတ်မှုများကျူးလန်ခဲ့ရာ ပိုလန်လူမျိုး ၂.၇သန်း၊ ယူကရိန်း ၁.၃ သန်းနှင့်ဆိုဗီယက်သို့ပန်း ၂.၈ သန်းတို့အား သတ်ဖြတ်ခဲ့သည်။ စစ်ပွဲကြောင့် ဥရောပတိုက်တွင် လူဦးရေသန်း ၄၀ ခန့်သေဆုံးခဲ့ရသည်။ ဂျာမန်စစ်သား ၃.၂ မှ ၅.၃ သန်းအထိသေဆုံးခဲ့ကာဂျာမန်အရပ်သား ၂ သန်းခန့်သေကြေပျက်စီးခဲ့ရသည်။

၁၃။ ဂျာမန်တို့လက်နက်ချပြီးနောက်ပိုင်း မဟာမိတ်တို့သည် ဘာလင်အားပိုင်းခြားသတ်မှတ်ခဲ့ပါသည်။ ၁၉၄၉ ခုနှစ်၊ မေလ၂၃ရက်နေ့တွင် ပြင်သစ်၊ အင်္ဂလိပ်နှင့် အမေရိကန်တို့ထိန်းချုပ်ထားသော အနောက်ပိုင်းနယ်မြေများအား ဂျာမနီဖက်ဒရယ်သမ္မတနိုင်ငံ(အနောက်ဂျာမနီ) ဟုသတ်မှတ်ခဲ့ပြီး ဆိုဗီယက်တို့ထိန်းချုပ်ထားသော အရှေ့ပိုင်းနယ်မြေများအား ၁၉၄၉ အောက်တိုဘာ ၇ရက်နေ့တွင် ဂျာမနီဒီမိုကရက်တစ်

သမ္မတနိုင်ငံ (အရှေ့ဂျာမနီ) ဟုသတ်မှတ်ခဲ့ပါသည်။ အရှေ့ဂျာမနီ၏ မြို့တော်မှာ ဘာလင်မြို့ဖြစ်ကာ၊ အနောက်ဂျာမနီ၏ မြို့တော်သည် ဘွန်းမြို့ဖြစ်သည်။

၁၄။ စစ်အေးတိုက်ပွဲကာလများအတွင်း အရှေ့ဂျာမနီ နှင့်အနောက်ဂျာမနီနိုင်ငံ တို့သည် အမေရိကန်ဦးဆောင်သော နေတိုးအုပ်စုနှင့်ဆိုဗီယက်ဝါဒီဦးဆောင်သောအုပ်စု တို့၏လောင်းရိပ်များကြောင့် ဆက်ဆံရေးတင်းမာခဲ့သည်။ ၁၉၇၀ နှောင်းပိုင်းကာလ များတွင် တင်းမာမှုလျော့ကျလာခဲ့ကာ ၁၉၈၉ ခုနှစ်တွင် ဟန်ဂေရီနိုင်ငံသည် အရှေ့ဂျာမနီမှ ထွက်ပြေးလာသူများကို အနောက်ဂျာမနီသို့ရောက်ရှိစေရန် ၎င်းတို့နိုင်ငံ အား ဖြတ်ကျော်ခွင့်ပေးလိုက်သည်။ ၁၉၉၀ ပြည့်နှစ်အောက်တိုဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် ဘာလင်တံတိုင်းဖြိုချမှုနှင့် အတူ နှစ်နိုင်ငံပြန်လည်ပေါင်းစည်းခဲ့သည်။

အုပ်ချုပ်ရေးစနစ်

၁၅။ ဂျာမန်တို့၏ အုပ်ချုပ်ရေးဥပဒေသည် ရှေးဟောင်းရောမဥပဒေနှင့် ဂျာမန် ဥပဒေများအပေါ်အခြေခံထားသည်။ ဂျာမန်တို့၏ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေမှာ ၁၉၄၉ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေဖြစ်သည်။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအားပြင်ဆင်ရန်အတွက် ပါလီမန်အမတ် ၃ ပုံ ၂ ပုံ၏ ထောက်ခံမှုရရှိရန်လိုအပ်သည်။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ သည် လူသားတို့၏ဂုဏ်သိက္ခာ၊ အာဏာခွဲဝေမှု၊ ဖက်ဒရယ်တည်ဆောက်မှုတို့ကို အခြေခံရေးဆွဲထားသည်။ ပြည်နယ်တစ်ခုစီတွင် ကိုယ်ပိုင်ဖွဲ့စည်းပုံ၊ ပါလီမန်နှင့် ပါတီစုံစနစ်နိုင်ငံရေးဖြစ်ပြီး ပါတီတိုင်းသည် ဖွဲ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံ အခြေခံဥပဒေရေးဆွဲမှု တွင်ပါဝင်ခွင့်ရှိသည်။

၁၆။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ ပါလီမန်ဒီမိုကရေစီ စနစ်ကျင့်သုံးပြီး အုပ်ချုပ်ရေး၊ တရားစီရင်ရေးနှင့် ဥပဒေပြုရေးဟူသောကဏ္ဍကြီး ၃ ခု ခွဲခြားထားသည်။ အုပ်ချုပ်ရေး ပိုင်းတွင် ဖက်ဒရယ်သမ္မတသည် နိုင်ငံအကြီးအကဲဖြစ်ကာ ၊ အဓိပတိသည် အစိုးရအဖွဲ့ အကြီးအကဲဖြစ်သည်။ ဥပဒေပြုရေးအပိုင်းတွင် Bundestag ဟုခေါ်သည့် အောက်လွှတ်တော်နှင့် Bundesrat ခေါ် အထက်လွှတ်တော်ရှိပြီး လွှတ်တော် ၂ ရပ်ဖြင့် ဖွဲ့စည်းထားသည်။ ရွေးကောက်ပွဲစနစ်သည် အချိုးကျကိုယ်စားပြုစနစ်နှင့် တိုက်ရိုက် ရွေးကောက်သည့်စနစ်များကိုပေါင်းစပ်အသုံးပြုပါသည်။ တရားစီရင်ရေးအပိုင်းတွင် အဆင့်မြင့်ဆုံးမှာ ဖက်ဒရယ်အခြေခံဥပဒေခုံရုံးဖြစ်ပါသည်။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ

ပါနိုင်ငံရေးပါတီများ၏ အခန်းကဏ္ဍ နှင့်ပတ်သက်၍ ပါတီများသည် ဂျာမနီနိုင်ငံရေး ၏အရေးအကြီးဆုံးသော အစိတ်အပိုင်းများဖြစ်ကာ ဂျာမနီနိုင်ငံ၏ဒီမိုကရေစီအခြေခံ အုတ်မြစ် အားတာဝန်ခံစောင့်ထိန်းတည်ဆောက်ရမည်ဖြစ်ပြီး အဆိုပါအချက်ကို ဖောက်ဖျက်သည်ဟု ယူဆရသောနိုင်ငံရေးပါတီအား အခြေခံဥပဒေခုံရုံးမှ ဖျက်သိမ်း နိုင်ပါသည်။ ပါလီမန်အတွင်းအရေးကြီးဆုံးအဖွဲ့အစည်းတစ်ခုမှာ ပါလီမန်အဖွဲ့ Fraktion ဖြစ်သည်။ အဆိုပါအဖွဲ့အား Bundestag ပါလီမန်တွင် ပါဝင်သော ပါတီအလိုက်ကိုယ်စားပြုကိုယ်စားလှယ်များနှင့် စုပေါင်းဖွဲ့စည်းထားကာ ကိုယ်စားလှယ် အားလုံး၏ ၅ ရာခိုင်နှုန်းနှင့် အထက်ဖြစ်သည်။ Fraktion တွင်ပါတီအလိုက်မှ ကိုယ်စားလှယ်ခေါင်းဆောင်များ၊ ဝါရင့်ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် စုဖွဲ့ထားကာပါတီများ ၏စည်းကမ်းပိုင်းဆိုင်ရာ၊ ပါလီမန်တာဝန်များဆောင်ရွက်မှု၊ လူမှုရေး၊ စီးပွားရေး၊ နိုင်ငံခြားရေးဆိုင်ရာ မူဝါဒအကြံပြုချက်များ ချမှတ်ခြင်းသုံးသပ်ခြင်းများ ဆောင်ရွက် ပါသည်။ လက်ရှိသမ္မတမှာ ဂျိုအာချင်ဂေါက်ဖြစ်ပြီး အဓိပတိမှာ အိန်ဂျလာမာကယ် ဖြစ်သည်။

ဂျိုအာချင်ဂေါက်

အိန်ဂျလာမာကယ်



စီးပွားရေး

၁၇။ ဂျာမနီသည် လက်ရှိဥရောပသမဂ္ဂတွင် စီးပွားရေးအင်အားအကြီးမားဆုံး ဖြစ်ပြီး၊ ကမ္ဘာပေါ်တွင် စီးပွားရေးအရ တတိယအင်အားအကြီးမားဆုံးနိုင်ငံဖြစ်သည်။ စုစုပေါင်းပြည်တွင်း အသားတင်ထုတ်လုပ်မှုတန်ဖိုးမှာ ၂၀၀၄ ခုနှစ်စာရင်းအရ ၂၂၁၆ ဘီလျံရှိသည်။ ကမ္ဘာ့ထိပ်တန်းကုန်တင်ပို့ရောင်းချသည့် နိုင်ငံဖြစ်ပြီး ပြည်ပတင်ပို့သည့် ကုန်ပစ္စည်းတန်ဖိုးစုစုပေါင်းမှာ ၂၀၀၇ ခုနှစ်တွင်ယူရို ၉၆၉ ဘီလျံထိရှိလာခဲ့သည် ။ အဓိက ကုန်သွယ်ဘက်နိုင်ငံများမှာ ပြင်သစ်၊ အမေရိကန်၊ ဗြိတိန် နှင့် အီတလီနိုင်ငံတို့ ဖြစ်ကြသည်။ အဓိကစီးပွားရေးကဏ္ဍများမှာ မော်တော်ကားထုတ်လုပ်ခြင်း၊ စက်မှု လုပ်ငန်း၊ လျှပ်စစ်နှင့်စံညွှန်းကိုက်အင်ဂျင်နီယာလုပ်ငန်း၊ ဓာတုပစ္စည်းများ၊ ပတ်ဝန်းကျင် ဆိုင်ရာနည်းပညာ၊ မျက်မှန်ပစ္စည်းများ၊ ဆေးကုသမှုနည်းပညာ၊ ဇီဝနည်းပညာနှင့် မျိုးရိုးဗီဇသုတေသနပညာ၊ နာနိုနည်းပညာ၊ လေကြောင်းနှင့် အာကာသပညာ ထောက်ပံ့ရေးလုပ်ငန်းများစသည်တို့ ဖြစ်ကြသည်။ စုစုပေါင်းဂျီဒီပီတန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃.၈၄ ထရီလီယံဖြစ်သည်။ တစ်ဦးချင်းဝင်ငွေ အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၄၇,၀၃၃ ဖြစ်သည်။

လူဦးရေနှင့်လူမျိုးများ

၁၈။ အဓိကနေထိုင်သောလူမျိုးများမှာ ဂျာမန်လူမျိုးများဖြစ်ကြသည်။ ရုံးသုံးဘာသာစကားအဖြစ် ဂျာမန်ဘာသာစကားကို အသုံးပြုသည်။ လက်ရှိလူဦးရေ မှာ ၈၂.၃ သန်းနေထိုင်ပြီး တစ်စတုရန်းကီလိုမီတာတွင် ပျဉ်းမျှလူဦးရေ ၂၃၁ ဦး နေထိုင်သောကြောင့် ဥရောပနိုင်ငံများတွင် လူဦးရေသိပ်သည်းမှုအများဆုံးနိုင်ငံလည်းဖြစ်သည်။ အမျိုးသားများ၏ပျဉ်းမျှသက်တမ်းမှာ ၇၆ နှစ်ဖြစ်ပြီး၊ အမျိုးသမီးများမှာ ၈၁ နှစ်ဖြစ်သည်။ ခရစ်ယာန်ဘာသာဝင် ၅၃ သန်းနီးပါးရှိ၍ မွတ်စလင် ၃.၃ သန်း၊ ဗုဒ္ဓဘာသာ ဝင်၂၃၀၀၀၀၊ ဂျူးဘာသာဝင် ၁၀၀၀၀၀ နှင့် ဟိန္ဒူ ဘာသာဝင် ၉၀၀၀၀ အသီးသီးနေထိုင်ကြသည်။ လူဦးရေ၏ ၈၈% မှာမြို့ကြီးများနှင့် ယင်းတို့၏ တိုးချဲ့ဧရိယာများတွင် နေထိုင်ကြသည်။ ဂျာမနီနိုင်ငံတွင် မြို့ကြီးများအများအပြားရှိကာ လူဦးရေအထူထပ်ဆုံးသောဒေသမှာရိုင်း-ရားရ်ဒေသဖြစ်သည်။ အဆိုပါ ဒေသတွင် ဒူဖ်ဆယ်လ်ဒေါ့ဖ်၊ကိုလုံး၊ ဘွန်း၊ဒေါ့မွန် စသောမြို့ကြီးများ တည်ရှိသည်။

ဂျာမနီ-မြန်မာဆက်ဆံရေး

၁၉။ ဂျာမနီနိုင်ငံနှင့် မြန်မာနိုင်ငံသည် ၁၉၅၄ ခုနှစ်မှ စတင်၍ သံတမန်ဆက်ဆံရေး စတင်ထူထောင်ခဲ့သည်။ ၂၀၁၁ခုနှစ် မြန်မာနိုင်ငံ၏ နိုင်ငံရေးစနစ်ပြောင်းလဲပြီး နောက်ပိုင်းနှင့် ၂၀၁၃ခုနှစ် ၊ ဧပြီလတွင် ဥရောပသမဂ္ဂ (EU) မှ ပိတ်ဆို့မှုများ ပယ်ဖျက်ပေးပြီး နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေးသည် ပုံမှန်ပြန်ဖြစ်လာခဲ့သည်။ ၂၅ နှစ်ကြာ ဆက်ဆံရေးအေးခဲမှုများပြီးဆုံးပြီးနောက် နှစ်နိုင်ငံစလုံးသည် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု ပြန်လည်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် သဘောတူညီခဲ့ကြသည်။ ထို့အပြင် ယဉ်ကျေးမှု ဖလှယ်ရေးနှင့် မီဒီယာဆက်ဆံရေး၊ နိုင်ငံရေးအခြေခံအုတ်မြစ် တည်ဆောက်ခြင်းနှင့် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားကူညီမှုများ ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းတို့တွင် ပိုမိုပါဝင် ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။

၂၀။ ၂၀၁၄ခုနှစ်တွင် နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေးနှစ်(၆၀)ပြည့်ခဲ့ပြီး နှစ်နိုင်ငံအဆင့်မြင့် အရာရှိကြီးများချစ်ကြည်ရေးခရီး သွားရောက်ခဲ့ကြခြင်းဖြင့် နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေးပိုမို ခိုင်မာခဲ့ပါသည်။ ၂၀၁၄ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလတွင် ရန်ကုန်မြို့နှင့်နေပြည်တော်မြို့များသို့ ဂျာမနီနိုင်ငံသမ္မတ ဂျိုအာချင်ဂေါက် (Joachim Gauck) တရားဝင်ချစ်ကြည်ရေးခရီး လာရောက်ခဲ့ပြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်မှလည်း ဘာလင်မြို့သို့ ချစ်ကြည်ရေးခရီး သွားရောက်ခဲ့ပါသည်။ ဂျာမနီနိုင်ငံ၏မြို့တော် ဘာလင်တွင် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် သည် ဂျာမနီနိုင်ငံ၏အဓိပတိ အိန်ဂျလာမာကယ် (Angela Merkel)၊ ဂျာမနီနိုင်ငံ ၏သမ္မတ ဂျိုအာချင်ဂေါက် (Joachim Gauck)၊ Bundestag လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌ နော်ဘတ်လမ်မာ့ (Norbert Lammert)တို့နှင့် တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ ၂၀၁၄ခုနှစ် စက်တင်ဘာလတွင် မြန်မာနိုင်ငံသမ္မတဦးသိန်းစိန်သည် ၎င်း၏ပထမဦးဆုံး တရားဝင်ချစ်ကြည်ရေးခရီးစဉ်အဖြစ် ဂျာမနီနိုင်ငံသို့သွားရောက်ခဲ့ပါသည်။ ထိုခရီးစဉ် တွင် သမ္မတဦးသိန်းစိန်သည် ဂျာမနီနိုင်ငံ၏အဓိပတိ Angela Merkel၊ ဂျာမနီနိုင်ငံ၏သမ္မတ Joachim Gauck၊ ဘာလင်မြို့တော်ဝန် Klaus Wowereit တို့နှင့်တွေ့ဆုံခဲ့ပါသည်။

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်ဆိုင်ရာ ဂျာမနီနိုင်ငံသံအမတ်ကြီး
Mr. Christian-Ludwig Weber-Lortsch



၁။ Mr. Christian-Ludwig Weber-Lortsch ၁၉၇၁ ခုနှစ်မှ ၁၉၇၇ ခုနှစ် အထိ University of Munich နှင့် University of Paris တို့တွင် ဥပဒေနှင့် နိုင်ငံရေးသိပ္ပံဘာသာရပ်ကို လေ့လာခဲ့သည်။ ၁၉၇၇ ခုနှစ်မှ ၁၉၇၉ ခုနှစ် အထိ အငယ်တန်းအမှုလိုက်ရှေ့နေနှင့် University of Munich ရှိ နိုင်ငံရေး သင်တန်းကျောင်းတွင် ကထိကအဖြစ်လုပ်ကိုင်ခဲ့သည်။ ၁၉၈၀ ခုနှစ်တွင် နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာနသို့ ဝင်ရောက်ခဲ့ပြီး ၁၉၈၂ ခုနှစ်မှ ၁၉၈၃ ခုနှစ် အထိ ဘွန်းမြို့ရှိ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာနတွင်လည်းကောင်း၊ ၁၉၈၃ ခုနှစ် မှ ၁၉၈၆ ခုနှစ်အထိ အေသင်မြို့ရှိ ဂျာမနီသံရုံးတွင်လည်းကောင်း၊ ၁၉၈၆ ခုနှစ်မှ ၁၉၈၇ခုနှစ်အထိ ပီကင်းမြို့ရှိ ဂျာမနီသံရုံးတွင်လည်းကောင်း၊ ၁၉၈၇ ခုနှစ်မှ ၁၉၉၀ ခုနှစ်အထိ ဘွန်းမြို့ရှိ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန တွင်လည်းကောင်း တာဝန်ထမ်းဆောင်ခဲ့ပါသည်။ ၁၉၉၀ ခုနှစ်မှ ၁၉၉၅ ခုနှစ်အထိ ကွာလာလမ်ပူမြို့ရှိ ဂျာမနီသံရုံးတွင် ဒုတိယသံအမတ်ကြီးအဖြစ် လည်းကောင်း၊ ၁၉၉၅ ခုနှစ်မှ ၁၉၉၈ခုနှစ်အထိ ဘွန်းမြို့ရှိ နိုင်ငံခြားရေး ဝန်ကြီးဌာနတွင် လေ့ကျင့်ရေးညွှန်ကြားရေးမှူးအဖြစ်လည်းကောင်း၊

၁၉၉၈ ခုနှစ်မှ ၂၀၀၀ ခုနှစ်အထိ အယ်ဂျီးယားနိုင်ငံ ဂျာမနီသံရုံးတွင် ဒုတိယသံမှူးအဖြစ် စသည့်တာဝန်များကို ထမ်းဆောင်ခဲ့သည်။ ၂၀၁၁ ခုနှစ် စက်တင်ဘာလမှစ၍ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာဂျာမနီနိုင်ငံသံအမတ်ကြီး အဖြစ် စတင်တာဝန်ထမ်းဆောင်ခဲ့သည်။